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LITURGIKUS „A” év
(Kis misekönyvben a szentmise rendje: 11-23. oldal, a könyörgések és olvas
mányok szövege/továbbiakban: szöveg:...... oldal.)

Október:

6. Évközi 27. vasárnap
(szöveg: 303-306. old., pref.: 32-33. old.)
8. MAGYAROK NAGYASSZONYA
AJÁNLOTT SZENTMISE
(szöveg: 399-402. old., pref.: 36. old.)
13. Évközi 28. vasárnap
(szöveg: 307-310. old., pref: 32-35. old.)
20. Évközi 29. vasárnap
(szöveg: 311-314. old., pref: 32-35. old.)
27. Évközi 30. vasárnap
(szöveg: 315-318. old., pref.: 32-35. old.)

November:

1. MINDSZENTEK ÜNNEPE 
AJÁNLOTT SZENTMISE 
(szöveg: 403-407. old., pref: 406. old.) 
2. HALOTTAK NAPJA
AJÁNLOTT SZENTMISE 
(szöveg: 408-411. old., pref.: 40-44. old.) 
3. Évközi 31. vasárnap
(szöveg: 319-322. old., pref.: 32-35. old.)
10. Évközi 32. vasárnap
(szöveg: 323-326. old., pref.: 32-35. old.)
15. Évközi 33. vasárnap
(szöveg: 327-331. old., pref: 32-35. old.) 
:4. KRISZTUS KIRÁLY ÜNNEPE
(szöveg: 332-338. old., pref: 335. old.)

VÉGE VAN AZ „A ""ÉVNEK
I___________________________________________________

EVANGÉLIUM Szent Máté könyvéből
(22,1-10)

Jézus példabeszédet mon
dott a mennyországról. Jézus 
így kezdte:

„ Hasonlít a mennyország 
a nagy, királyi lakodalomhoz. 
Egy királyfi esküvőre készült. 
Apja, a király nagy lakodal
mat akart a fiának. Sok em
bert meghívott a lakodalom
ra. Amikor már minden elké
szült a nagy vacsorára, akkor 

.a király elküldte a szolgákat, 
hogy hívják a vendégeket a 
lakodalomba. De a vendégek 
nem akartak menni a lakoda
lomba. A király más szolgákat 
küldött a vendégekhez és azt 
üzente: ^Elkészítettem a nagy 
vacsorát. Már készen van a 
sokféle finom hús. Minden 
készen van, jöjjetek a lakoda- 
lomba'.u De a vendégek nem 
törődtek a meghívással. Egyik 
elment a szántóföldre dolgozni, a másik elment az üzletbe 
árulni. Néhány vendég megverte a király szolgáit és meg
ölték a szolgákat.

A király nagyon megharagudott. Katonákat küldött a 
gyilkosokhoz és megbüntette őket. Azután azt mondta a ki
rály: »A lakodalom készen van, de a meghívott vendégek 
már nem jöhetnek. Helyette hívjatok az utcáról embereket a 
lakodalomba. Ok lesznek a vendégeim.« A szolgák sok ven
déget hívtak az utcáról és a ház tele lett a vendégekkel. ”

HALLÁSSÉRÜLTEK SZENTMISÉI

Budapesten:
• Október 13. vasárnap, 16.00 

Mikszáth K. téri Piarista kápolna
• Október 27. vasárnap, 16.00 

Vörösmarty utcai kápolna
• November 10. vasárnap, 16.00 

Mikszáth K. téri Piarista kápolna
• November 24. vasárnap, 16.00 

Vörösmarty utcai kápolna

Vidéken:
Hely Mikor? Hány órakor?
Győr okt. 12., nov. 2. 15.00

Miskolc okt. 20., nov. 17. 16.00
Pécs okt. 6., nov. 3. 14.30

Sopron okt. 5., okt. 20.
nov. 3., nov. 17. 16.00

Szombathely nov. 16. 15.00
Vác változó

Veszprém okt. 20., nov. 17. 15.00
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Hírek a Magyar Kurírból

A Szentatya látogatása Kanadában

A Torontói Ifjúsági Találkozóra megérkezett a Szentatya 
július 25-én. A Szentatya egészségi állapota gyenge, mégis 
odament a fiatalokhoz. A Szentatya idős és beteg, mégis hitet 
és erőt adott a fiataloknak. Az első találkozáson 350 ezer hívő 
várta II. János Pál pápát. Az öt világrész nevében 5 fiatal 
köszöntötte a Szentatyát.

A szentbeszédben azt tanította a Pápa a fiataloknak, hogy 
az igazi boldogságot nem adja a pénz, a siker, a hatalom és a 
szex. Az igazi boldogság titka Jézus Krisztus kezében van és 
hosszú, fáradságos küzdelemmel lehet elérni. Az első ember
pár Ádám és Éva a boldogságot akarta megszerezni engedet
lenséggel. De Isten nem hagyta bűnben az embereket, hanem 
Jézus Krisztust küldte, hogy az emberek mégis a menny
ország boldogságába mehessenek. Jézus Krisztus vállalta a 
halált az emberekért, hogy nekünk a halál után örök életünk 
legyen.

A találkozó után a Pápa a Szamóca-szigetre ment, ahol 
szállást kapott. Másnapra meghívott a Pápa 12 fiatalt ebédre; 
a különböző földrészeket képviselték a fiatalok. Jól beszélget
tek egymással a Pápa és a 12 fiatal. Másnap este visszaérke
zett II. János Pál pápa Torontóba, ahol a fiatalokkal együtt 
egész éjjel imádkoztak. Egy nagy parkban volt az éjszakai 
ima. A park azelőtt katonai repülőtér volt. 700 ezer fiatal je
lent meg az éjszakai imán.

A Szentatya azt mondta: „Csak Jézus Krisztus lehet az 
alap, amire a jövőt építjük. Jézus nélkül nem lehet építeni jö
vőt, legtöbbször igazságtalanság, szenvedés vár az emberekre 
Jézus nélkül. Jézussal szabadságot és békét lehet építeni. A 
fiataloknak együtt kell működni Jézussal. " Azt mondta még a 
Szentatya: „Fiatalok, ne várjatok, hanem azonnal kezdjétek 
el, hogy szentek legyetek. Az Isten szent és örökké fiatal. Ti is 
legyetek szentek, akkor fiatalok vagytok. " Azután, az éjszakai 
virrasztás után a Szentatya sótömböket adott át a 12 fiatalnak, 
akik képviselték a földrészeket. Azt mondta a Pápa: „A só 
nem engedi megromlani az ételeket. Ti is legyetek olyanok, 
mint a só, ne engedjétek, hogy megromoljon a világ. A sótömb 
erre a feladatra emlékeztessen tieteket!”

Az Ifjúsági Világtalálkozó ünnepi miséjén 800 ezer fiatal 
és felnőtt volt jelen, pedig viharos eső volt. 450 püspök és 
több mint 1000 pap együtt mondta a szentmisét a Szentatyá
val. Az oltár körül 12 fáklya égett, mert a fiataloknak világí
tani kell jóságukkal és hitükkel a világban. A nagy kereszt 
lába előtt pedig 12 sótömb volt. A fiatalok tudták, hogy miért. 
Azért, hogy ne engedjék megromlani a világot a fiatalok.

A Pápa így búcsúzott a fiataloktól: „ Ti fiatalok vagytok, a 
Pápa pedig öreg és egy kicsit fáradt, de egyformán remélek a 
fiatalokkal együtt. Fiatalon kemény elnyomásban éltem, az 
elnyomás sötétségében, mégis reméltem. A ti fiatal szivetek
ben is legyen mindig remény!"

Az egyik fiatal azt mondta: „ Csodálkozom, hogy a pápa 
nagyon gyenge, de a lelke nagyon erős!"

260 magyar katolikus fiatal is jelen volt az Ifjúsági talál
kozón Gyulay Endre szeged-csanádi püspök atyával. A kana

dai magyarok nagy szeretettel fogadták otthonaikba, a magyar 
fiatalokat.

Az összes fiatal éljenezte a Szentatyát. Sokan sírtak a meg
hatottságtól a Szentatya jelenléte és kiváló tanítása miatt.

Többen felmentek az emelvényre, simogatták, szorították a 
Szentatya kezét. Azt mondták: „Pápa, Szentatya, nagypa
pa!" Amikor a Szentatya elment, akkor a karosszékét simo
gatták, csókolták a fiatalok.

A Pápa bejelentette, hogy a következő Világ Ifjúsági Ta
lálkozó Németországban, Kölnben lesz 2005-ben. Búcsú
zásnál mindig azt mondta a Pápa: „ Viszontlátásra!" Most ezt 
nem mondta.

Azt látta mindenki, hogy Pápa meghatott volt a fiatalok 
szeretetétől.

Ezután repülőre szállt és 3396 km távolságra repült 
Guatemalába.

A torontói Ifjúsági Világtalálkozó adatai

187 ezer fiatal jelentkezett a Világtalálkozóra, ebből 49 
ezer kanadai fiatal volt. A fogadási szertartáson már 375 ezer 
.fiatal volt, az éjszakai imádságon 600 ezren voltak, a Világ- 
találkozó zárószentmiséjén pedig 800 ezren.

A Szentatya Guatemalában

A Szentatya 5 óra 15 perc alatt érkezett repülőgépen Toron
tóból Guatemalába, ami Közép-Amerikában van. A Szentatya 
örömmel mondta, hogy már harmadszor jött ide. „Ez az út a 
szeretet és a remény zarándoklata " - mondta a Szentatya.

Pedro de Betancourt ferences harmadrendi testvért szentté 
avatja ezen a látogatáson. A ferences harmadrendi testvérek 
nem laknak a kolostorban. Betancourt a Kanári-szigeteken 
született, de a vágy hozta Guatemalába, hogy a szegényeket 
és a bajban levőket szolgálja, meg Jézushoz vezesse az 
embereket. Halála után sokan kérték Betancourt segítségét.

A szent életű Betancourthoz imádkozott egy beteg gyer
mek családja is, hogy a jó Isten gyógyítsa meg a gyermeket. 
A beteg gyermek neve Adalberto González, aki ma 22 éves. 
Amikor 5 éves volt Adalberto, akkor megállapították a súlyos 
betegségét: a belek tele voltak rákos daganattal. Meggyó
gyítani lehetetlen volt, mégis gyógykezelést kapott, és egy idő 
múlva lassabban terjedtek a rákos daganatok, de mégis ter
jedtek. A gyógyulás lehetetlen volt az orvosok szerint.

Giorgina apáca nővér ereklyét adott a kisfiúnak, ami 
Betancourthoz tartozott. (Az ereklye vagy egy kis csont, vagy 
kis ruhadarab abból, amit a szentéletű ember használt.) 
Adalberto elmondta, hogy borzalmas fájdalom volt a hasában. 
„Az ágyban feküdtem - mondta és a hasamhoz dörzsöltem 
az ereklyét. A fájdalom azonnal megszűnt. " A szülök rögtön 
elkezdtek imádkozni, hogy Boldog Pedro de Betancourt kérje 
a jó Istentől a kis Adalberto gyógyulását. 8 napon át imád
koztak a gyermekért. (Ezt úgy mondjuk: imanyolcadot végez
tek.) Boldog Pedro de Batancourt imádkozó helyére is el
zarándokoltak. Ezután az orvos megoperálta a kis Adalbertot, 
hogy lássa, javult-e valami a hasában. Az orvos nagyon cső- 
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dálkozott, amikor meglátta, hogy teljesen tiszták a belek, 
nincs semmi rákos daganata.

Adalberto ma már 22 éves fiatalember, teljesen egészséges. 
Ezt mondta: „ Több, mint 15 év múlt el a csoda óta. Minden 
évben elmegyek az orvoshoz, de csak azért, hogy meglátogas
sam öt. Nagy tartozásom van Boldog Pedro testvér felé azért, 
amit velem tett. Nagyon büszke vagyok Boldog Pedro de 
Bentancourtra. ”

Adalberto a Pápa közelében ült a szenttéavatáson, a család
jával együtt. Mindannyian a Szentatya kezéből kapták az 01- 
táriszentséget a ’szentáldozáskor. Adalberto elektro-üzem- 
mémök. Mennyasszonya is van már.

Adalberto édesanyja könnyes szemmel mondta: „Nagyon 
beteg volt a kisfiúnk. Kezdtünk imádkozni a szentéletű Pedro 
testvérhez, aki a mi városunkban élt haláláig. Az imádságra 
javidt a gyermek állapota és meggyógyult teljesen. Utánozni 
akarjuk Pedro testvért, hogy mi is szeressük embertársainkat. 
Krisztust kell látni minden szomszédunkban. "

A Szentatya elutazott Guatemalából 
Mexikóvárosba

Már ötödik alkalommal érkezett a Pápa Mexikóba. Azért 
jött most, hogy a bennszülött Juan (huan) Diegot szentté avas
sa.

Mexikóváros közelében van a guadeloupei Miasszonyunk 
kegyhely. Ez a világon a legnagyobb Mária-templom. Évente 
20 millió zarándok látogatja meg. Az egész amerikai földrész 
lelki központja.

Ahol Szűz Mária megjelent Juan Diegonak 1531 decem
berben, ott egy kicsi kápolnát építettek. 1709-ben bazilikát 
építettek a kápolna helyére. A földrengések és a háború miatt 
erősen megrongálódott a bazilika, azért 1974-ben a mexikói 
püspökök új bazilika építését kezdték. Az új bazilika hasonlít 
egy óriási sátorhoz, 12 ezer ember fér bele. A téren pedig 100 
ezer embernek van helye.

A mexikói hívek több millióan a város útjain köszöntötték 
a Szentatyát. A szenttéavatást óriási kivetítőkön nézhették. A
Szentatya ezt mondta: „Nagy 
örömmel jöttem ide, hogy az 
alázatos, egyszerű, bennszülött 
Juan Diegot szentté avassam. 
Juan Diego láthatta a Szent 
Szűz kedves arcát, aki nagyon 
kedves minden mexikóinak. Mi
ért nézett Isten Juan Diegora? 
Mert az Isten az egyszerű, 
alázatos embereket választja ki. 
Szűz Mária úgy jelent meg Juan 
Diegonak mint az igaz Isten 
anyja és néhány rózsaszálat 
adott Jüannak. Amikor Juan el
vitte a rózsákat a püspöknek, 
akkor a püspök meglátta Juan 
ruháján Szűz Mária drága 
képét. Jézus Krisztus üzent Szűz 
Márián keresztül a bennszülöt

teknek, mert Szűz Mária arca itt olyan volt, mint a bennszülöt
tek arca. Isten egyformán szeret minden fajta embert. Isten 
előtt nincs különbség az emberfajok között. Szűz Mária arca 
olyan volt, mint az indián és fehér ember keverékének arca 
(mesztic a keverék faj). Szűz Mária mesztic arcán anyai 
szeretet van, átölel minden mexikói embert. Kötelességünk 
tiszteletben tartani minden fajta embert. Mexikónak szüksége 
van a bennszülöttekre és a bennszülötteknek szükségük van 
Mexikóra."

Másnap pedig a Szentatya Mexikóvárosban boldoggá ava
tott két indián vértanú férfit, akik hűségesek voltak katolikus 
hitükhöz és megtagadták a bálványokat. Borzalmas kínzások 
után haltak meg 1700 szeptember 17-én. Példát adtak nekünk 
is, hogy hűségesek maradjunk katolikus hitünkhöz.

II. János Pál pápa 463 személyt avatott szentté eddig. 
Ebből 400 vértanú volt, 63 pedig hitvalló. Boldoggá avatott 
1295 személyt, ebből 1027 volt vértanú és 268 volt hitvalló.

Vélemények a Pápáról:
A hondurasi bíboros azt mondta az olasz televízióban: „Azt 

gondoltam, hogy a Pápa lemond a rossz egészségi állapota 
miatt. Most megváltoztatom, amit mondtam. Az Ifjúsági Világ-

■' .találkozón friss volt a Szentatya, ezért azt gondolom, hogy a 
'végsőkig kitart pápai szolgálatában. A fiatalok között a Pápa 
is megfiatalodik."

A német újság, a Die Welt ezt írta: „A Pápa mindig nagy
hatású példát ad. Nincs a földön egyetlen pap sem most, aki 
olyan méltósággal végezi a szentmisét, mint II. János Pál 
pápa. Pió atya szentmiséjéhez hasonló a Pápa szentmiséje. 
Mintha az Utolsó Vacsorán lennénk a Pápa szentmiséje köz
ben. A Pápa jel minden ember számára, a jóság, a szentség 
jele. "

A mexikói elnök eltörölte azt a törvényt, hogy a politi
kusoknak nem szabad nyilvánosan megváltani a hitüket. A 
XX. században a katolikusoknak nem voltak jogaik Mexi
kóban. 1910-1930 között keresztényüldözés volt Mexikóban. 
Sok vértanú nagy szenvedések között is megvallotta a hitet. 
70 évig a Forradalmi Párt uralkodott és tilos volt a nyilvános 
hitvallás.

Most Mexikó államfője, Vincente Fox megcsókolta a Pápa 
gyűrűjét nyilvánosan a repülőtéren. Az elnök a Pápára bízta 
Mexikót. A guadelupei Szűz Anya képe előtt is letérdelt. A 
mexikóiaknak ez nagy meglepetés volt. De a vallásszabadság 
még nem teljes. A köztársasági elnök Vincente Fox is csak 
magánemberként volt ott Juan Diego szenttéavatásán.

II. János Pál szentatya lengyelországi útja

A Szentatya a 98. nemzetközi lelkipásztori útjára indult 
Lengyelországba augusztus 16-án. Pápaválasztása óta ez a 9. 
látogatása hazájában, 24 év alatt.

A terrorizmus miatt nagy biztonsági készültség is volt, 
védeni a Szentatyát és a hatalmas tömeget. 18 ezer rendőr és 
16 ezer tűzoltó gondoskodott a biztonságról. 10 ezer egyházi 
önkéntes és 10 ezer máltai szeretetszolgálatos támogatja a 
rendőrök és tűzoltók munkáját.

A lengyel nép és az ország vezetői nagy örömmel várták a 
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Pápát. Krakkó zászlódísszel várta II. János Pál pápát. A repü
lőtéren 20 ezer személy várta a Pápát és az utakon több tízezer 
ember állt.

5 évvel ezelőtt ezt mondta II. János Pál pápa Fausztina 
nővér kolostoránál: „Isten Irgalmasságának üzenete erről a 
helyről indult el. Jézus Krisztus mondta Fausztina nővér által, 
hogy az Isten irgalmas. A kép ezt mutatja, Isten mindenkit meg 
akar menteni. Az egész világ ismerje meg ezt a helyet, tisz
teljük az Isteni Irgalmasságot és kegyelmet kapunk."

A Pápa ezt mondta, amikor megérkezett: „ Örömet és meg
hatottságot érzek mindig, amikor a hazámba jövök. Gondo
latban átölelem egész Lengyelországot és összes honfitár
samat. "

Az érseki palotában fogadták a Szentatyát, ahol lakott, 
mielőtt Pápa lett.

Késő este a Szentatya a palota középső erkélyére ment, 
mert több tízezer fiatal várta őt énekkel. Ez mindig így volt, 
amikor a Szentatya Lengyelországba látogatott.

A fiatalok azt kiáltották: „ Köszönjük, szeretünk téged, cso
dálatos vagy, maradj velünk!" A Pápa huncut mosollyal azt 
mondta: „Jól van, rendben van! A fiatalok most azt akarják, 
hogy megszökjek Rómából. ”

Másnap Krakkó külvárosába vitték a Pápát, az új templom 
felszentelésére. A Szentatya kívánta, hogy építsenek ezen a 
helyen bazilikát, az Isteni Irgalmasság templomát. 5 év után 
készen lett a bazilika és a Szentatya eljött felszentelni, 
augusztus 17-én. A külvárosban áll az a zárda, ahol Fausztina 
nővér élt. Jézus sokszor megjelent az egyszerű, szentéletü 
Fausztinának. Jézus nagy feladatot bízott Fausztina nővérre. 
Az egész világnak hirdetni kell, hogy Jézus irgalmas, minden
kit szeret, minden bűnöst meg akar menteni. Kérjük Jézust és 
mondjuk neki: „Jézusom, bízom Benned!" Jézus képét kell a 
templomokba tenni, hogy mindig gondoljunk az irgalmas 
Jézusra. Szívéből egy piros és egy fehér fénysugár ragyog, 
ott, ahol átszúrták a szívét. A piros a vér, ami lemossa a bű
neinket, a fehér a keresztvíz, ami az Istenhez kapcsol minket.

Ezt a templomot felszentelte a Pápa ünnepélyes szent
misében. 12 bíboros és sok külföldi püspök együtt mondta a 
szentmisét a Szentatyával. Magyarországról Katona István 
püspök úr volt jelen. Fausztina nővér unokatestvére is ott volt 
a szentmisén. A bazilikában 5-6 ezer hívó volt, kint a templom 
körül 35-40 ezer ember, köztük több ezer magyar is. Kint 
kivetítővásznakon láthatták a szentmisét. Orbán Viktor is ott 
volt a feleségével. A Pápa külön megáldotta őket.

A Szentatya ezt 
mondta a szentbeszéd
ben: „Szent Fausztiná
val együtt mondjuk 
mindannyian, hogy 
csak egy reményforrás 
van az emberek számá
ra: az Isten irgalma. 
Ezért mondjuk sokszor: 
^Jézusom, bízom Ben- 
ned'.u Jézus ajánlotta, 
hogy ezt mondjuk sok
szor. Szükséges ez az 
ima, mert most sok go

noszság van a világon, 
“künk! ”

Fausztina nővér

Csak az irgalmas Isten segíthet ne-

A Szentatya felajánlotta a világot ünnepélyesen az Isteni 
Irgalomnak. (Az Isteni Irgalom a Szentháromság nagy jósága. 
Szívesen bocsánatot ad a bűnös embereknek, hogy a menny
országba mehessenek. Mindenkit megmenteni akar az Isteni 
Irgalom, mert minden embert szeret. Az emberek az Isten 
gyermekei. Ha a bűnös megbánja a bűneit és bocsánatot kér 
az Istentől, akkor Isten 
eltörli a bűnöket, nem is 
akar emlékezni a bű
neinkre. Isten azt kíván
ja, hogy az emberek is 
legyenek irgalmasak, 
bocsássanak meg em
bertársaiknak, akik 
rosszat tettek. Felejtsék 
el embertársuk rossz 
cselekedetét, ha bocsá
natot kér, ahogyan az 
Isten elfelejti a bűnein
ket, amikor megbánjuk 
azt.)

3 óra hosszat tartott a 
szentmise. A Pápa fá
radt volt már végén, 
mégis visszaemlékezett 
a régi időkre. Ezt mond
ta: ,, Emlékszem a német 
megszállás idejére, a 
szovjet megszállás ide
jére. Én is sokszor eljöt
tem az Isteni Irgalom 
kegyhelyére. Facipőben 
jártam, mert abban az 

A pápa imádkozik az 
eredeti kép előtt
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időben facipő volt. Ti ezt talán nem tudjátok elképzelni. ” A
hívek mind tapsoltak.

A bazilika al
templomában négy 
kápolna van. Az el
ső a magyarok ká
polnája. A Szent
atya ezeket is meg
áldotta. A magyar 
kápolna neve: 
„ Magyar-Lengyel 
szentek kápolnája".

Másnap a Szent- 
atya szentté avatta 
Félix varsói érse
ket, boldoggá ava
tott két papot és egy 
nővért 3 millió 
lengyel jelenlété
ben. Sok országból 
jöttek hívek a szent
téavatásra és a bol- 
doggáavatásra: lit

Szent Fausztina temp
lomának felszentelése

vánok, oroszok, ukránok, szlovákok, csehek, magyarok, olas
zok, angolok, németek, svájciak, kanadaiak, franciák, ameri
kaiak; mind zarándokok voltak. A Szentatya köszöntötte az 
összes csoportot.

Délután a temetőbe vitték a Pápát, szülei és bátyja sírjához. 
Mécsest gyújtott a sírra, imádkozott szeretteiért. Este az érse
ki palotában a Szentatya találkozott 12 barátjával és a közös 
múltidőről beszélgettek.

Az érseki palota előtt sok fiatal várta a Szentatyát. A 
Szentatya beszélgetett velük a korábbi találkozásokról. Végül 
úgy köszöntek egymásnak: „ Visszajövünk majd!"

Egy szép zarándokhely van Krakkótól 44 km-re, egy ke
resztül, amit a Pápa nagyon szeretett. Sokszor járta végig ezt 
a keresztutat. 1978. szeptemberben is itt volt a keresztútnál és 
itt tudta meg, hogy meghalt I. János Pál pápa. Innen ment 
Rómába, a pápaválasztásra és már ott is maradt a Vatikánban, 
mert ő lett az új pápa, II. János Pál. 1979-ben meglátogatta 
Lengyelországot és újra elment a Kálváriához, erőt kért nagy 
feladatához, a Katolikus Egyház vezetéséhez.

Most is sokáig imádkozott a Kálvária-bazilikában a Szent
atya, azután szentmisét mondott a lengyel bíborosokkal és 
érsekekkel. A bazilikában csak 40 hívő fér el, de a Kálvária
dombon 60 ezren voltak, együtt imádkoztak és énekeltek a 
Pápával. Ez a Kálvária és keresztút az 1600-as évek óta áll.

A szentmise után a város polgármestere díszpolgárrá avat
ta a Szentatyát ünnepélyesen.

Rövid pihenő után a Szentatya helikopterbe szállt, de nem 
Krakkó felé mentek, ahogyan tervezték, hanem a Szentatya 
szülővárosához, Wadowicébe. Ez váratlan volt, mégis a 
főtéren összegyűlt sok ember és feliratot tartottak: „Szeretünk 
Téged, Szentatya'." A helikopter egészen alacsonyan repült és 
pár kört írt le a szülőváros fölött. Végül Krakkóba vitte a 
helikopter a Szentatyát és repülőgéppel Rómába érkezett este, 
a 98. nemzetközi útjáról.

Kubában szaporodik a vallásos katolikusok 
száma

A kubaiak kívánják, hogy demokrácia legyen

II. János Pál pápa 1998-ban meglátogatta Kubát. Ezután 6 
hónapig sok államfő látogatott Kubába és diplomáciai kapc
solatot vettek fel Kubával. A világ megnyílt Kubának, de 
Kuba nem akart megnyílni a világnak. A püspökök körlevelet 
írtak, hogy sürgős megnvitni Kubát a többi ország felé, hogv 
a lakósok gazdasági problémái csökkenjenek és a feszültség 
csökkenjen. De nem történt semmi. 3 éve újra a marxizmust 
akarja a kormány. A fiataloknak nem tetszik a marxizmus.

Az Egyház a nehéz helyzetben is tanítja az evangéliumot 
és az eredményes lett. Néhány évvel ezelőtt a szülők nem 
merték hittanra beíratni a gyermekeiket, most már beíratják 
őket. A lakósok 65%-a megkeresztelkedett, 70 % érdeklődik a 
vallás felé.

Zarándoklatokat vezetnek és milliók mennek a zarándokla
tokra. Imádkoznak, templomba járnak a hívek. A Pápa láto
gatása után nőtt a vallásosság, 10 %-ról 40 %-ra emelkedett.

10 évvel ezelőtt 200 szerzetes volt Kubában, most már 350 
. van. 200 pap volt, most már 300 pap van, ebből 80 a külföldi 
"pap. 100 fiatal készül a papszentelésre.

Európa sok segítséget adott Kubának, legtöbbet a német 
segélyszervezet. Új templomokat építettek, gépkocsikat aján
dékoztak, hogy a papokat segítsék a lelkipásztori munkában.

A kubai főpap arra figyelmeztetett, hogy az Egyház leg
fontosabb feladata az evangélium örömének hirdetése. Az 
Egyház nem jobboldali és nem baloldali. Az Egyház az 
örökélet hirdetője.

XII. Pius pápa védte a zsidókat

A német hadsereg magasrangú tisztjei Hitler uralmát akar
ták megdönteni. XII. Pius pápát is értesítették a tervükről. 
XII. Pius pápa elküldte a tisztek terveit az angol külügy
miniszternek, Halifaxnak. Ez az irat ma is megvan az angol 
külügyminisztériumban.

XII. Pius pápa 1940 elején küldte Angliába Montini 
bíborost, aki később pápa lett, VI. Pál néven. Montini bíboros 
tárgyalt a német tábornokok kívánságáról az angol kormán
nyal. A Pápa pedig felszólította a német püspököket az 
ellenállásra Hitlerrel szemben.

XII. Pius pápa határozottan ellenállt a nácizmusnak, de ezt 
óvatosan kellett tenni. A Pápa tudta, hogy ha erőszakosan 
tiltakozik a nácizmus ellen,.akkor Hitler sokkal erősebben tá
madja és pusztítja a zsidókat. Ez történt Hollandiában is, ahol 
a püspökök keményen tiltakoztak a vasárnapi miséken a zsidó 
deportálása ellen. Másnap válaszoltak a fasiszták úgy, hogy 
még több zsidót deportáltak kegyetlenül. A zsidó származású 
katolikusokat is összeszedték még a szerzetesházakból is. Ak
kor vitték el Edit Stein karmelita apácát is Auschwitzba és 
azonnal gázkamrába vitték. (Edit Stein a zsidó vallásból a 
katolikus vallásba tért, megkeresztelkedett, apáca lett és szent 
életű volt. II. János Pál pápa szentté avatta.) XII. Pius pápa 
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tapasztalta, hogy az erőszakos tiltakozás csak árt a zsidóknak. 
Ezért titkosan segített az európai zsidóknak. Felszólította a 
kolostorokat, hogy rejtsék el és védelmezzék zsidó testvérein
ket.

Imanapokat tartottak Kazahsztánban Sztálin 
áldozatainak emlékére

Augusztus 11-15 között tartották az imanapokat sok 
püspök és pap résztvevővel. A következő országokból jöttek a 
püspökök és a papok: Kazahsztánból, Üzbegisztánból, 
Tádzsikisztánból, Azerbajdzsánból, Ukrajnából, Litvániából, 
Moldvából, Csehországból, Lengyelországból. A közös 
Istentisztelet után a fővárostól, Alma-Atától 30 km-re lévő 
Malinovszkába és utána Szpasszkba mentek, ahol a sztálini 
lágerek voltak. Nagyon sok keresztény lett vértanú ezekben a 
lágerekben. Itt szentmisét mondtak az áldozatokért.

Az áldozatok emlékére 1998-ban keresztet állítottak fel az 
Eurázsiái Központban.

Szent Lukács képe Szűz Máriáról

Szent Berna
dettnek megjelent 
Szűz Mária 18- 
szor a lourdesi 
barlangnál. Ber
nadett nem fele
jtette el Szűz Má
ria csodálatos 
megjelenéseit és 
Szűz Mária szép 
arcát sem. Berna
dettnek mutattak 
sok szép fest
ményt Szűz Má
riáról, de Berna
dett mindig azt 
mondta: „Nem 
ilyen volt Szűz 
Mária!" Végre 20 
év múlva egy régi 
ikon képet (keleti 
művészet) mutat
tak Bernadettnek.
Szűz Mária volt a képen a kis Jézussal. Szűz Mária szelíden 
nézett a képen. Bernadett felkiáltott: „ 0 az, ilyen volt az arca 
és a szeme. Ezt a képet tegyek a lourdesi barlangba!"

Bernadett nem tudta, hogy ez nagyon régi kép, a hagy
omány szerint Szent Lukács festette. Azt mondják, hogy 
Szent Lukács 12 ikont festett Szűz Máriáról. 550 év óta 
Franciaországban őrzik ezt a képet a Cambray-barlangban.

A képet lemásolták és 3 ezer zarándok vitte a képet 
Lourdesbe augusztus 15-én. Az eredeti kép 30 cm nagyságú, 
de a másolásnál megnagyobbították.

A képet Szent Bernadett templomában helyezik el, ez a 
templom a barlanggal szemben van, ahol megjelent Szűz 
Mária. Majdnem 150 év után megtörtént, amit Szent 
Bernadett kívánt. Nem a barlangba került Szűz Mária képe, de 
szembe a barlanggal.

Nem tudjuk biztosan, hogy Szent Lukács festette a képet, 
de titokzatos a kép története. A kép már akkor is megvolt, 
amikor még nem szakadt szét a keleti és a nyugati egyház. Ez 
a kép figyelmeztet, hogy újra legyen együtt a keleti és nyugati 
egyház.

A Szűz Mária ikon a konstantinápolyi pátriárka tulajdo
nában volt. Ö ajándékozta 1418-ban a Pápa követének. Ké
sőbb Rómába került a kép, azután Franciaországba került a 
Cambray székesegyházba.

A francia forradalom idején egy munkás megmentette az 
értékes Szűz Mária képet, mert a forradalmárok minden val
lásos tárgyat elpusztítottak.

1893-ban XIII. Leó pápa a Cambray székesegyházban 
megkoronázta a képet.

A hallássérültek körmenete és zarándoklata

Augusztus 20-án a hallássérültek részt vettek a Szent 
István ünnepségen. A Bazilikában, a kivetítőn figyeltük a 
szentmisét és a szentbeszédet tolmácsolással. Azután csatla
koztunk a körmenethez. Nagy tisztelettel néztük Szent István 
jobb kezét a díszes tartóban.

Kértük a jó Istent, hogy tartsa meg a keresztény hitben a 
magyarokat.

Szeptember 14-én pedig zarándokoltunk a Városmajori 
templomtól Máriaremetéig. A 14 km úton imádkoztunk a hal
lókkal együtt, a rózsafűzért mondtuk, közben énekeltünk és 
hallgattuk a tolmácsolás útján a szentbeszédeket.

Máriaremetén Paskai bíboros atya mondta a szentmisét és 
a szentbeszédet. A hallókkal együtt emlékeztünk Mindszenty 
bíboros atyára, aki 55 évvel ezelőtt ugyanígy zarándokolt 
először 100 000 férfivel, azután 100 000 asszonnyal, végül 
100 000 fiatallal. Kérte a jó Istent, hogy Magyarország meg
maradjon keresztény országnak.

Most mi is ezt kértük.

Lajosmizsére látogattunk

2002. szeptember 21-én egy 35 személyes, kényelmes 
autóbusszal mentünk Lajosmizsére. A „Keresztény élet" című 
újságban olvastunk Lajosmizse gyönyörű templomáról. A 
templom esperesplébánosa megmutatta a templomot, ami va
lóban gyönyörű, nagy templom. Az esperes atya ajánlotta, 
hogy menjünk a tanyacsárdába is, ahol nagyszerű lovasbemu
tatót láthatunk. Nagyon tetszett a tanyacsárda, a szép lovak és 
az ügyes lovászok bemutatója.

A következő számban részletesen beszámolunk a kirán
dulásról.


